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ÉVKÖZI 6. VASÁRNAP                               A év                 1– 4 oldal

Olv.: Sir 15,15-20 – 1Kor 2,6-10 – Mt 5,17-37
Jézus és az ószövetségi törvény

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése

Isten hozta a Testvéreket!
Remélem, hogy Isten közelében mindenki valamilyenfajta védelemre jut,  mert szükségünk
van arra, hogy az életünk védett legyen! Isten egymásra bíz bennünket! Nagyon fontos, hogy
fölismerjük ezt a hivatásunkat, hogy egymást védjük, egymást gazdagítsuk! 

Ha az ember elindul önmagából, akkor elérkezik a másik emberhez!
Valójában ez a királyi út! Ezen kell járni!

Ezt a szentmisét a Segítő Szűzanya tiszteletére  ajánljuk fel.  Fordítanék ezen a szándékon
annyiban, hogy a Szűzanya segítségét is állítsuk életünk szolgálatába!

Isten szeretete is azt jelenti, hogy minket szolgál!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek!
Azzal a kérdéssel szembesülünk, amely minden ember nagy-nagy problémája: a törvénnyel, a
parancsolatokkal,  azok betarthatók-e,  vagy sem? Milyen a kapcsolatunk a törvényekkel,  a
parancsolatokkal, az előírásokkal? A mai vasárnap sajátos fénybe helyezi Jézus kapcsolatát a
törvénnyel – hallottuk - és Jézuson keresztül a keresztények kapcsolatát is a törvénnyel. 

Jézus, aki beteljesíti a törvényt, 
azt várja tőlünk, hogy mi az ő útjain járva
megtaláljuk helyünket a társadalomban, 
az emberi közösségben úgy, 
hogy a törvény gazdagsága, ajándéka 
érvényesülhessen emberi kapcsolatainkban, 
a társadalom arculatának formálásában!

Jézus arról beszél, hogy a kereszténység erkölcse a szeretet!

Ez  mai  gondolataim  vezérfonala!  Ez  azért  fontos,  mert  sajátosan  érthetetlen  szellemi
áramlattal találkozunk a világban. Ez a szellemi áramlat nekem mindenképpen érthetetlen, a
hívő emberek számára egyértelműen érthetetlen. 

Ez az áramlat így fogalmazható meg: 
az emberiség békéjét veszélyezteti a keresztények erkölcse: a szeretet. Ezzel azt mondják, ki
is fejtik, hogy a keresztények erkölcse olyan törvény, olyan parancsolat, amit senki nem tud
igazából  tökéletesen  betartani.  Igaz!  Tehát  akkor  ne  terheljük  az  embereket  ilyen
parancsolatokkal,  ilyen  törvénnyel,  hanem  szabadítsuk  fel  őket,  mert  ez  akadálya  az
együttélésnek és akadálya a világbékének. Ez egyébként már káromkodás!
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A törvény beteljesítése a szeretet, ami egyetlen orvosság a világ számára!
Ebből  a  szempontból  rendkívül  fontos,  hogy  tisztázzuk  magunkban:  mi  a  szerepe  a
törvénynek? A törvény miképpen érvényesül az egyesek életében, a társadalomban? Jézus ezt
hogyan értelmezi? Jézus mire szólít fel bennünket? 

Mekkora ajándék a világnak az, 
ahogyan Jézus a törvényt értelmezi, 

aki azt mondja: 
„Nem azért jöttem, hogy megszüntessem a törvényt, 

hanem, hogy beteljesítsem!”

Mit jelent a törvény beteljesítése?
Ez az igazi üzenet, amely az egyetlen orvossága 
a világ összes gondjának, bajának! 
Jó lenne, ha ezt tisztán látnánk mindannyian!
 

A szekularizáció áldozatai leszünk
Ez az érthetetlen szellemi áramlat azt mondja, hogy egyetlen megoldás a szekularizáció. Ki az
Istent a világból, a gondolatainkból is, ne zavarjon bennünket, tehessük azt, amit akarunk,
különben békétlenség van bennünk. Amíg az isteni elvárások magától értetődőek voltak, amíg
Isten beletartozott  az emberek világába,  addig az ember sajátosan válaszolt.  Amikor meg
akart  felelni  Isten  elvárásainak,  akkor  ezt  külső  alkotásokkal  igyekezett  megmutatni,
templomokat épített.  Ma hatalmas lakótelepek épülnek elsősorban Európában, de abszolút
nem  terveznek  templomokat. Nincs  erre  szükség,  fölösleges,  minek,  úgy  se  jönnek  az
emberek a templomba.

Másról van szó! Egy szellemiségről, egy lelki megfelelőségről van szó. A keresztény Európa
alszik, közben jönnek az arabok, a muzulmánok Európába és építik a mecseteket, mert ők
még tudják,  hogy  milyen fontos  ezeknek az  üzenete! Mi  meg teljes  egészében áldozatai
leszünk ennek az érthetetlen szellemi áramlatnak, ami egyszerűen kihúzza lábunk alól a talajt!

Sajnálatra méltók vagyunk, ostoba önzésünk áldozatai,
mert nem ismerjük fel a szeretet ajándékát, 

nem ismerjük fel, miért is születtünk!

A kőbevésett törvény!
Azt halljuk az evangéliumban, hogy valaki odamegy Jézushoz és kérdéseket tesz föl. Nem
tudjuk, hogy ki. Talán egy írástudó, egy farizeus. Feltűnhet neki, hogy Jézus a törvényt a
maga módján értelmezi, ilyeneket mond: mondatott a régieknek, én meg mondom nektek!
Nem az ember van a szombatért, hanem a szombat van az emberért! 

A  kérdező  és  az  akkor  élő  zsidók  legtöbbje  attól  tartott,  hogy  Jézus  ezzel  a  sajátos
értelmezéssel a  társadalom nyugalmát,  rendjét  fölforgatja.  A kérdező arra  is  gondolhatott,
hogy ez a  sok-sok törvény, előírás,  amit  nagyon nehéz,  lehetetlen betartani,  hátha nem is
annyira fontos. Jézus, aki ezeket másképp értelmezi, talán megszünteti és akkor az ember
könnyebben  élhet,  ezeknek  a  törvényeknek  szorítása  nélkül,  szabadabban.  A  törvény  a
kőbevésett  tízparancsolat!  Kőbevésett,  nem  véletlen,  ennek  is  üzenete  van!  Nem  lehet
kiradírozni, mint ahogy a gyerek kiradíroz valamit a füzetéből. 
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Kőbe vésték!
A törvények nem megkötözni akarják az embert,

hanem Isten szeretetének kifejeződései!

A kereszténység erkölcse a szeretet!
Isten  törvények  által  üzen  az  embereknek,  az  életünket  akarja  mederben  tartani,  nehogy
szétfolyjon, mint a folyó, aminek nincs gátja. A szeretetről van szó!  Ez az első gondolat,
amihez az embernek föl kell nőni, hogy ne tartózkodással, támadással, értetlenkedve nézze
mindezeket, hanem gondoljon bele, hogy itt Isten és ember közös történetéről van szó. Isten
szeret bennünket, azt akarja, hogy egy boldog közös történetünk legyen!

A törvények Isten szeretetéről szólnak! 
A kereszténység erkölcse a szeretet!

Az erkölcs a lélek egészsége! 
Az egészséges lélek szeret! 
Ez azt jelenti, hogy az ember elindul önmagából!
Ha az ember ezt megteszi, akkor érkezik el önmagához! 
Ez az emberi élet királyi útja!

Akkor bontakozik ki az élet gazdagsága,
amikor az ember elindul a maga kis világából a másik ember felé!

Ebben a találkozásban az élet megmutatja igazi arcát!
Ez a magaslati út! A hegyre vivő út! A szűk ösvény!

Isten Lelke vezessen benneteket!
A zsidó irodalomban azzal találkozunk, hogy ők azt várták a Messiástól, hogy új tórát hoz. A
tóra  a  zsidóság  törvényfoglalata.  Jézus  nem  hoz  új  tórát.  Nem  azért  jöttem,  hogy
megszüntessem  a  törvényt,  hanem  –  és  itt  sokféleképpen  fogalmaz  a  Szentírás  –  hogy
tökéletessé tegyem, a szó szerinti üzenet az, hogy beteljesítsem! 

Mit  jelent  az,  hogy  Jézus  beteljesíti  a  törvényt?  Pál  apostol  a  Galatáknak  írja:  Krisztus
törvénye a szeretet! Vigyázzatok arra a szabadságra, amit Krisztus törvénye hozott nektek! Ne
engedjétek  magatokat  újra  rabszolgaságba  jutni.  Ne  legyetek  újra  rabszolgává.  Krisztus
törvénye egyenlő a szabadsággal. A kérdés az, hogy Jézus mit ért szabadságon.

Szabad ember az, aki Isten Lelkétől vezetett!
Isten Lelkét kaptátok, mondja Jézus,

engedjétek, hogy az Isten Lelke vezessen benneteket!

A beteljesítés: szeressétek ellenségeiteket! 
Még mélyebbre kell ásnunk, hogy ez mit jelent. A törvény holt betű. A Lélek az Élet! Nem a
törvény holt cselekedetei számítanak, hanem az Élet, amire Isten Lelke indít bennünket! A
beteljesítés azt jelenti, hogy az ember igaz léte az Istennel való kapcsolatában van. 

A beteljesítés Isten és ember közös, új történelme.
Az Isten törvényét beteljesíteni szándékozó emberek 
Isten előtt akarnak igazzá válni, 
Istennek akarnak megfelelni!

A 15

3



2014. 02. 16.

A zsidóság törvénye azt mondja: 
szemet, szemért, fogat, fogért. 

Jézus azt mondja: szeressétek ellenségeiteket! 
Ez a beteljesítés! 

Ez a beteljesítés!
Nemcsak arról van szó, hogy jót teszek azzal, aki velem is jót tesz. Nem arról van szó, hogy
aki velem rosszat tesz, azzal én is rossz leszek. Még csak nem is arról van szó, - itt aztán már
fokozhatunk – 

aki hozzám rossz, azt nem viszonzom rosszal, 
hanem még jót is teszek neki. 
Ez a beteljesítés! 

Ez az, ami elmozdítja a mi emberi kapcsolatainkat a holtpontról! Ha mi mindig a jóra jóval
válaszolunk, a rosszra rosszal válaszolunk, akkor egy helyben topogunk. Az emberiség akkor
lép egyet előre, amikor a rosszat nem rosszal viszonozza!

Sőt, ha az ember lelkileg eljut odáig,
hogy szeretettel válaszol mindenre! 
Ez az ember igaz volta! 
Ez az Isten szent akarata is!
Ez Jézus útja! 

Nem egyszerű megvalósítani, ez a nemesebb lelkek útja!
Egyedül ez ígér kibontakozást, az égvilágon semmi más!

Nekünk,  keresztényeknek  az  a  feladatunk,  hogy  ennek  a  szellemiségnek  megfelelően
megtaláljuk helyünket ebben a világban!

Ennek a szellemiségnek megfelelően a legkülönbözőbb helyeken
a jónak legyünk kovászai úgy és az által,

hogy Isten előtti igaz voltunknak megfelelően,
Jézus Krisztus segítségével mindent megteszünk a jobb jövendőért!

+  A M E N  +
Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek!
Gondoljunk arra, hogy Isten egy új történelmet ír az emberiséggel. Ebben főszerepe azoknak
van, akik igazak akarnak lenni Isten előtt! Azok igazak, akik Isten Lelkére figyelnek! Isten
Lelke  abban  akar  nekünk  segíteni,  hogy  Isten  akarata  fontosabb  legyen,  mint  a  magunk
akarata! Ennek az lesz az eredménye, hogy képesek lehetünk arra, hogy a rosszat ne rosszal
viszonozzuk, hanem jóval! 

Ez a krisztusi teljesség!
Ez a keresztények erkölcse!

Ez az új törvény, a szeretet törvénye!

Mi Atyánk…
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